

榮譽院士柯清輝博士 SBS, JP Dr Raymond OR Ching-Fai SBS, JP Honorary Fellow



柯清輝博士 SBS, JP
Dr Raymond OR Ching-Fai SBS, JP

柯清輝博士是香港知名銀行家。柯博士於香港大學修讀經濟學及心理學學士學位課程，畢業後於 1972 年任職香港上海滙豐銀行有限公司的見習管理人員，開展他於銀行及金融界的事業。2009 年 11 月，柯博士獲委任為中策集團有限公司執行董事兼行政總裁，2012 年 3 月任中策集團有限公司主席。

柯博士曾在香港上海滙豐銀行有限公司任職於人事部、證券部及零售銀行部，1980 年出任信貸經理，1995 年升任副總經理兼工商及金融機構業務主管，2000 年獲升任為總經理，2005 年成為香港上海滙豐銀行執行董事。在 2000 年，柯博士亦被委任為滙豐保險集團有限公司主席。

柯博士從 2000 年起，同時出任為恒生銀行有限公司非執行董事。他於 2005 年被滙豐調任為恒生銀行有限公司副董事長兼行政總裁。他於同年獲委任為恒生保險有限公司及恒生銀行（中國）有限公司主席。

柯博士自 2000 年已擔任多項公職，與其專業領域相關的包括香港銀行公會主席（2000 年及 2003 年）及副主席（2004 年至 2005 年 4 月）、香港銀行同業結算有限公司董事、與及香港銀行學會副會長及理事會成員。除銀行業之外，柯博士亦熱心參與公共事務，關注高等教育發展，曾出任香港貿易發展局金融服務諮詢委員會主席和服務業拓展計劃委員會委員、香港

交易及結算所有限公司風險管理委員會成員、航空發展諮詢委員會成員、香港城市大學校董會副主席、香港大學校務委員會成員、香港僱主聯合會諮詢顧問、第五屆東亞運動會籌備委員會委員、中國人民政治協商會議北京委員會及 2009 東亞運動會（香港）有限公司董事。

柯博士曾任香港公益金執行及籌募委員會主席，現為香港公益金名譽副會長。他的成就深得各界認同，分別於 2004 年獲香港特別行政區政府委任為太平紳士及 2009 年獲頒授銀紫荊星章。

2005 年至 2009 年期間，柯博士擔任恒生商學書院校董會主席，在他的領導下，書院逐步由當時的預科書院發展成一所提供四年制學士學位課程的高等學院，並為恒生管理學院（恒管）今天邁向非牟利私立大學之路奠定了堅實的基礎。

人稱「柯大俠」的柯博士，為人爽直，做事果斷及足智多謀，能助人突破逆境、解決難題，深得同事、下屬和客戶的信任及敬重。

我謹代表恒生管理學院，恭請主席女士頒授榮譽院士銜予柯清輝博士，表彰柯博士在銀行及金融業發展、公共服務及教育方面的傑出成就，以及對恒管的發展所作出的重大貢獻。

Dr Raymond Or Ching-Fai is a renowned banker in Hong Kong. He began his career as a Management Trainee with the Hongkong and Shanghai Banking Corporation (HSBC) Limited in 1972 after receiving a Bachelor's Degree in Economics and Psychology from the University of Hong Kong. Dr Or was appointed as Executive Director and Chief Executive Officer of the China Strategic Holdings Limited in November 2009 and was re-designated as Chairman in March 2012.

After working in a variety of positions in Personnel, Securities and Retail Banking in HSBC, Dr Or joined the Corporate Banking Division in 1980 as a Credit Manager. He was promoted to Assistant General Manager and Head of Corporate and Institutional Banking in 1995, General Manager in 2000, and Director in 2005. He was also appointed as the Chairman of HSBC Insurance Limited in 2000.

He took up the position of Vice-Chairman and Chief Executive of Hang Seng Bank Limited in 2005 after serving as a Non-Executive Director of Hang Seng since the year 2000. He was also appointed as the Chairman of Hang Seng Insurance Co Limited in 2005 and as the Chairman of Hang Seng Bank (China) Limited when the locally incorporated subsidiary bank was established in May 2007.

Dr Or has been actively participating in public services since 2000. He was a Vice-Chairman of the Hong Kong Association of Banks from 2004 to April 2005 after presiding as Chairman in 2000 and 2003, and has been a Director of Hong Kong Interbank Clearing Limited. He was also the Vice-President and a Council Member of the Hong Kong Institute of Bankers. He has been Chairman of the Financial Services Advisory Committee and a member of the Services Promotion Programme Committee of the Hong Kong Trade Development Council. He has been a member of the Risk Management Committee of Hong Kong Exchanges and Clearing Limited,

a member of the Aviation Development Advisory Committee, Deputy Council Chairman of the Council of City University of Hong Kong, Council member of the University of Hong Kong, an Advisor of the Employers' Federation of Hong Kong, a member of the 5th East Asian Games Planning Committee and Chinese People's Political Consultative Conference Beijing Committee and a Director of 2009 East Asian Games (Hong Kong) Limited.

Dr Or was the Chairman of Executive and Campaign Committee of the Community Chest of Hong Kong and is currently Vice Patron of the Board of the Community Chest of Hong Kong. He is also a Justice of the Peace since 2004. He was awarded a Silver Bauhinia Star from the Hong Kong Special Administrative Region in 2009.

Dr Or was also the Chairman of the Board of Directors of Hang Seng Management College's (HSMC) predecessor, ie, Hang Seng School of Commerce, during the period May 2005 to May 2009. Under the leadership of Dr Or, the School was geared towards transforming itself from a matriculation school into a post-secondary college, which laid the foundation for HSMC becoming a non-profit private university.

Dr Or is also known as "Master Or". He is straightforward, decisive and resourceful, able to overcome adversity and solve problems for others in need. This has earned him the trust and respect of many of his colleagues, subordinates and clients.

Madam Chairman, in recognition of his tremendous contributions to the banking and finance industry, his public service to the education sector and his support to the development of HSMC, and on behalf of the Hang Seng Management College, I present to you Dr Raymond Or Ching-Fai and request you to confer on him the award of Honorary Fellowship.